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ACTA 

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 20 DE DESEMBRE DE 2023 

 

 

S’inicia la sessió a les 16.05h a través de la plataforma Zoom. 

Hi assisteixen: Eduard Rivas Mateo, president de l’FMC i alcalde d’ESPARREGUERA; Rosalia 

Pegueroles Gisbert, alcaldessa d’ALDOVER; Lorena González Dios, alcaldessa de 

BALAGUER; Lluís Guinó i Subirós, BESALÚ; Xavier Guitart Cano, alcalde de CAMPRODON; 

Rosa Huguet Sugranyés, alcaldessa de CANYELLES;  Carles Luz i Muñoz, alcalde de 

GANDESA; Ignasi Simon Ortoll, alcalde de LLIÇÀ D’AMUNT; Xavier Fonollosa Comas, 

alcalde de MARTORELL; Melcior Claramunt Farran, alcalde de MIRALCAMP; Marc Solsona 

Aixalà, alcalde de MOLLERUSSA; Núria Carreras Povill, alcaldessa de MONISTROL DE 

MONTSERRAT; Marta Verdejo Martínez, alcaldessa d’OLIVELLA; Lluís Mijoler Martínez, 

alcalde del PRAT DE LLOBREGAT; Imma Ferret Raventós, alcaldessa de SANTA MARGARIDA 

I ELS MONJOS; Montse Rueda Miralles, alcaldessa de SENTMENAT; Albert Coberó 

Aymerich, alcalde de SÚRIA; Maria Alba Pijuan Vallverdú, alcaldessa de TÀRREGA; 

Concepció Canadell Salvia, alcaldessa de TÉRMENS; Marçal Ortuño Jolis, alcalde de 

TORELLÓ; Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Núria Ventura Brusca, alcaldessa 

d’ULLDECONA; Antoni Masana Ubach, alcalde de VACARISSES; Joana Cobo Ortiz, 

alcaldessa de VILAJUÏGA; Noemí Trucharte Cervera, alcaldessa de VILANOVA DEL CAMÍ; 

Josep Bigorra Llauradó, alcalde de VILAPLANA; Susanna Mérida, secretària general; Joan 

Carles García, secretari general adjunt; Carolina Telechea, secretària general adjunta; 

Estel Patris, lletrada dels serveis jurídics; i Elisabet P. Redortra, de la Secretaria General 

de l’entitat. 

 

Excusen la seva assistència: 

David Bote Paz, alcalde de MATARÓ. 

 

 

ORDRE DEL DIA 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 20 de novembre de 2023. 

2. Proposta organitzativa de les àrees i comissions. 

3. Pla de Formació 2024. Aprovar, si escau. 

4. Convenis i acords: 

a. Acord de corresponsabilitat de tractament de dades personals entre la DIBA i l’FMC en 

relació amb les activitats formatives per a la formació i capacitació dels ens locals en 

matèria de Fons Europeus Next Generation EU. Aprovar, si escau. 

b. Quarta addenda al conveni de col·laboració entre l’Agència de Residus de Catalunya, la 

Federació de Municipis de Catalunya, l’Associació Catalana de Municipis i Comarques, 
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l’Agrupació per a la recollida selectiva del paper i cartró de Catalunya i el Gremi de 

recuperació de Catalunya (2018-2021). Aprovar, si escau. 

5. Licitació sobre l’assessorament tècnic en matèria d’ocupació. Donar compte. 

6. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans 

de participació i col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Aprovar/ratificar, si 

escau. 

7. Donar compte de les normatives que han estat en tràmit d’informació pública i de les 

quals no s’ha considerat necessari presentar observacions: 

a. Projecte de decret de modificació del Decret 175/2022, de 27 de setembre, d'ordenació 

dels ensenyaments de l'educació bàsica. 

b. Projecte de Decret de modificació del Decret 156/2014, de 25 de novembre, del Consell 

de la Discapacitat de Catalunya. 

c. Projecte d’Ordre per la qual es regulen les estades de formació del professorat de 

formació professional a empreses o organismes equiparats 

8. Informació de la Comissió de Govern Local celebrada el 19 de desembre de 2023. 

9. Informació sobre compareixences parlamentàries: 

a. Projecte de llei de Memòria Democràtica de Catalunya. 

b. Projecte de llei d'elaboració de disposicions normatives. 

10. Informacions de la presidència i de la secretaria general. 

11. Qüestions sobrevingudes. 

12. Precs i preguntes.    

 

 

El President de la Federació de Municipis de Catalunya dona la benvinguda a tots els 

presents al segon Comitè Executiu de l’entitat, que en aquesta ocasió és telemàtic. 

 

1. Aprovar, si escau, l’acta de la sessió ordinària del 20 de novembre de 2023. 

Sense cap modificació per part dels assistents, s’aprova l’acta per assentiment. 

 

2. Proposta organitzativa de les àrees i les comissions. 

El president explica que amb la documentació lliurada hi ha la proposta organitzativa de 

les àrees i comissions de la Federació de Municipis de Catalunya per al mandat 2023-

2027 i que està distribuïda de manera que tots i cadascun dels membres del Comitè 

Executiu siguin responsables de la gestió d’una àrea o comissió. 

D’acord amb el quadre lliurat, s’han previst 9 àrees gestionades per la presidència i les 

vicepresidències, algunes de les quals s’han dividit en comissions de temàtica més 

específica que, juntament amb les resta de les àrees, seran gestionades per alcaldes i 

alcaldesses impulsors. 
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És una proposta feta a partir de les Comissions Mixtes en les que l’FMC participa i 

intentant distribuir les càrregues de treball que comporta. No s’ha buscat jerarquitzar 

les àrees, s’ha mantingut un pluralisme polític i el mes de gener hauria d’estar tot 

l’organigrama tancat. 

Els assistents aproven per unanimitat la proposta organitzativa de les àrees i comissions 

per al mandat 2023-2027. 

 

3. Pla de Formació 2024. Aprovar, si escau. 

Susanna Mérida explica que El Pla de Formació 2024 ha estat presentat per part de 

l’FMC aquest mes de desembre i el resum de les dades és el següent: 

 

 Pla de Formació 2024 Pla de Formació 2023 

Nombre d’accions 45 40 

Cursos 42 amb 82 edicions 37 amb 74 edicions 

Seminaris 3 3 

Hores de formació 1.308 hores 1.152 hores 

Places 3.820 3.337 alumnes 

Pressupost total 443.300,00 euros 380.000,00 euros 

 

Línia estratègica per al 2024  

Continuar proporcionant formació específica a diversos col·lectius els quals, atesa 

l’especificitat dels serveis que presten, tenen poca presència en els plans de formació 

de caire més generalista que inclouen accions formatives de més ampli abast: 

Tècnics d’esports, de cultura, de joventut, de salut o de serveis socials.  

Proporcionar nous instruments que contribueixin a: 

- gestionar les polítiques de recursos humans en temps de crisi;  

- actualitzar els coneixements sobre legislació vigent en matèria de: 

1. contractació pública en l’actual situació de reajustament econòmic i pressupostari 

2. protecció de dades i drets digitals;  

- fomentar l’accés en les millor condicions a projectes i programes de finançament 

europeu; 

- garantir els instruments necessaris per combatre la desigualtat i la violència de gènere,  

- dotar els ens locals d’un ambient de treball que fomenti el respecte a la diversitat, 

- fer front a l’emergència climàtica,  

- proveir els ens locals de les eines i els coneixements necessaris que els permetin, en 

la mesura del possible, prevenir els atacs cibernètics i estafes. 
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Noves edicions per cobrir llista d’espera (13 cursos) 

- Taller pràctic administratiu per a l´empleat públic local  

- Salut mental i emocional juvenil. Primers Auxilis Psicològics 

- Curs pràctic de redacció de plecs i contractació administrativa  

- Bones pràctiques en matèria de contractació pública local 

- Bones pràctiques de les entitats locals, quant a les places, els llocs de treball i les 

retribucions 

- Habilitats socials en l'atenció a la ciutadania i resolució de queixes 

- Xarxes comunitàries amb infància, adolescència i famílies  

- Tècniques de simplificació i millora de procediments  

- Gestió de l’estrès. Millora de la qualitat de vida  

- El canvas dels projectes europeus: disseny, presentació, implementació, monitoreig 

i justificació Habilitats socials en l'atenció a la ciutadania i resolució de queixes 

- Llei orgànica de Protecció de Dades Personals i Garantia dels Drets digitals (LOPD): 

El Tractament de les dades personals a l'Administració 

- Gestió de projectes de turisme sostenible 

Noves temàtiques  

• Negociació i Resolució de Conflictes 

• Règim Jurídic de les Subvencions 

• Elaboració d’un pla de comunicació  

• Gestió, retoc i millora de fotos amb el mòbil per a xarxes 

• Disseny i implementació de projectes de promoció d’activitats físiques i esportives 

per a persones amb diversitat funcional 

• Disseny i implementació de projectes de promoció de l’esport a l’espai públic des 

d’una perspectiva de gènere 

• Polítiques i programes locals amb mirada d'Educació 360 

• Eines per a la implementació dels Objectius de Desenvolupament Sostenible 2030.  

• Governança en projectes de desenvolupament local  

• Gestió documental d'arxius i biblioteques municipals  

• Disseny i programació d'exposicions sostenibles 

Carolina Telechea intervé per agrair la confiança -s’encarregarà a partir d’aquest 

moment de la Formació- i que compta amb un equip molt professional. 

Els assistents aproven per unanimitat el Pla de Formació de l’FMC per a l’any 2024. 

 

4. Convenis i acords: 

a. Acord de corresponsabilitat de tractament de dades personals entre la DIBA i 

l’FMC en relació amb les activitats formatives per a la formació i capacitació dels 

ens locals en matèria de Fons Europeus Next Generation EU. Aprovar, si escau.  
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Susanna Mérida explica que es tracta d’una addenda pel tema del tractament de dades 

dels alumnes que participen en les accions formatives. 

I.- La Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona van signar, el 29 

de setembre del 2022, un conveni de col·laboració per la formació i capacitació dels ens 

locals en matèria de Fons Europeu NextGeneration, la durada del qual és fins al 31 de 

desembre de 2025, d’acord amb el calendari d’implementació previst per a l’execució 

del Mecanisme de Recuperació, Transformació i Resiliència.  

II.- Ambdues entitats realitzen actuacions conjuntes relatives al disseny, 

desenvolupament i gestió de les activitats formatives per la formació i capacitació dels 

ens locals en matèria de Fons Europeu NextGeneration, per a les quals tracten dades 

personals de manera conjunta i en règim de corresponsabilitat.  

III.- L’FMC i la DIBA són corresponsables del tractament de les dades de caràcter 

personal necessàries per a la realització de les activitats formatives, de conformitat amb 

l’article 26 del Reglament (UE) 2016/679, del Parlament Europeu i del Consell, de 27 

d’abril de 2016, relatiu a la protecció de les persones físiques.  

IV.-En compliment amb el que es disposen l'article 26 del Reglament (UE) 2016/679 del 

Parlament Europeu i del Consell, de 27 d'abril de 2016, relatiu a la protecció de les 

persones físiques pel que fa al tractament de dades personals i a la lliure circulació 

d'aquestes dades i les directrius 07/2020 del Comitè Europeu de Protecció de Dades 

(EDPB), el tractament de dades de caràcter personal pels corresponsables requereix la 

determinació de manera transparent i de mutu acord de les responsabilitats respectives, 

especialment respecte a l'exercici dels drets de l'interessat i les seves obligacions de 

subministrament d'informació.  

V.- El present Acord es tracta d’una addenda al conveni de col·laboració entre la 

Federació de Municipis de Catalunya i la Diputació de Barcelona signat el 29 de setembre 

de 2022, per tal de desenvolupar i adequar la clàusula sisena relativa a la protecció de 

dades personals.  

VI.- La minuta de la present addenda va ser aprovada per decret de la Presidència de 

la Diputació de Barcelona de data 27 de novembre de 2023.  

VII.- Els Serveis Jurídics de l’FMC han informat favorablement la seva signatura. 

Els assistents aproven per unanimitat l’Acord de corresponsabilitat de tractament de 

dades personals entre la DIBA i l’FMC en relació amb les activitats formatives per a la 

formació i capacitació dels ens locals en matèria de Fons Europeus Next Generation EU. 

b. Quarta addenda al conveni de col·laboració entre l’Agència de Residus de 

Catalunya, la Federació de Municipis de Catalunya, l’Associació Catalana de 

Municipis i Comarques, l’Agrupació per a la recollida selectiva del paper i cartró 

de Catalunya i el Gremi de recuperació de Catalunya (2018-2021). Aprovar, si 

escau.  

Susanna Mérida exposa aquest punt tot informat que es tracta d’una addenda al conveni 

que tenim signat des de l’any 2018. 
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I.- En data 1 de juliol de 2018, l’Agència de Residus de Catalunya, la Federació de 

Municipis de Catalunya (en endavant FMC), l’Associació Catalana de Municipis (en 

endavant ACM), l’Àrea Metropolitana de Barcelona (en endavant AMB), l’Agrupació per 

a la Recollida Selectiva del Paper i Cartró de Catalunya, AIE (en endavant ARSPCC) i el 

Gremi de Recuperació de Catalunya (en endavant GRC), van signar un Conveni amb 

l’objecte de promoure la col·laboració entre les administracions públiques i les empreses 

fabricants i recuperadores de paper i cartró per fomentar la recollida selectiva, i establir 

un marc estable de comercialització d’aquest material així com disposar d’una xarxa de 

punts de descàrrega en tot el territori de Catalunya, coadjuvant a l’assoliment dels 

objectius de valorització material del paper i cartró previstos en el PRECAT20 i en la 

normativa d’aplicació. 

II.- En data 26 d’octubre de 2020 es va signar una Primera Addenda a l’esmentat 

Conveni per modificar la taula relativa al preu mínim garantit establerta al pacte cinquè 

del mateix. 

III.- De conformitat amb el pacte setè del Conveni, aquest té una durada des de la data 

de la seva signatura i finalitza el 31 de desembre de 2021. Així mateix, la citada clàusula 

estipula que “el Conveni podrà ser prorrogat, per períodes anuals fins a un màxim de 

quatre anys addicionals, previ acord per unanimitat de les parts i amb l’informe 

favorable de la Comissió de Seguiment”.  

IV.- En data 17 de desembre de 2021 es va signar la primera pròrroga anual per mitjà 

de la Segona Addenda a l’esmentat Conveni. D’acord amb el pacte primer s’acorda 

“Prorrogar la vigència del Conveni de col·laboració, formalitzat l’1 de juliol de 2018, fins 

el 31 de desembre de 2022”.  

V.- En data 16 de desembre de 2022 es va signar una segona pròrroga anual per mitjà 

de la Tercera Addenda al citat conveni per donar-li vigència fins el 31 de desembre de 

2022. 

VI.- En data 16 de novembre de 2023 es va reunir la Comissió de Seguiment i es va 

acordar prorrogar un any el citat conveni. Per tant, l’Addenda que ara es proposa té per 

objecte acordar la tercera pròrroga anual del conveni fins el 31 de desembre de 2024.  

VI.- Segons l’art. 5 dels Estatuts de l’FMC, les finalitats de la Federació són: “el foment 

i defensa de l'autonomia dels municipis i altres entitats locals; la representació dels 

interessos genèrics de les col·lectivitats locals davant les instàncies polítiques, 

jurisdiccionals i administratives; la promoció d'estudis sobre problemes i qüestions 

municipals; i la difusió del coneixement de les institucions municipals, encoratjant la 

participació dels ciutadans”. En conseqüència, la signatura del present Conveni entraria 

dins de les finalitats que els Estatuts de l’FMC confereixen a la Federació.  

VI.- L’habilitació legal per tal que l’FMC pugui signar convenis de col·laboració amb els 

diferents òrgans de l’Administració s’estableix a l’apartat 3 de la disposició addicional 

5a de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases del Règim Local.  

VII.- El Comitè Executiu és l’òrgan de l’FMC encarregat de mantenir les relacions amb 

els poders públics i altres organitzacions, segons l’art. 29.1.e dels Estatuts de l’FMC, i 

la Presidència té atribuïda la facultat de representar legalment a l’FMC d’acord amb l’art. 

31.1.a) dels Estatuts.   
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VIII.- D’acord amb l’exposat els Serveis Jurídics de l’FMC informen favorablement la 

signatura de la quarta Addenda. 

Els assistents aproven per unanimitat la quarta addenda al conveni de col·laboració 

entre l’Agència de Residus de Catalunya, la Federació de Municipis de Catalunya, 

l’Associació Catalana de Municipis i Comarques, l’Agrupació per a la recollida selectiva 

del paper i cartró de Catalunya i el Gremi de recuperació de Catalunya (2018-2021). 

 

5. Licitació sobre l’assessorament tècnic en matèria d’ocupació. 

Susanna Mérida explica que els tècnics de referència de les àrees i les comissions és 

personal dels ajuntaments i/o consells comarcals adherits i que no reben cap 

remuneració econòmica per part de l’FMC. 

En el cas dels temes d’ocupació, el volum de reunions que té el Servei d’Ocupació de 

Catalunya (SOC) i la quantitat de documentació que cal gestionar i analitzar a nivell 

tècnic ens indica que persisteix la necessitat de disposar del servei d’assistència tècnica 

als responsables i equip tècnic de l’FMC, ja que la licitació anterior finalitza el dia 31 de 

desembre de 2023. Aquesta licitació consisteix en participar a les reunions de direcció 

del SOC, i a la discussió i aprovació dels següents instruments: l’Acord Marc de 

concertació territorial de conformitat amb el que disposa la Llei 13/2015, d’ordenació 

del sistema d’ocupació i del servei públic d’ocupació de Catalunya i el Decret 48/2020 

que la desenvolupa; l’estratègia catalana d’ocupació 2021-2030; i del Programa 

Operatiu del Fons Social Europeu.  

Aquesta licitació es durà a terme a través del procediment obert supersimplificat, la 

durada del qual serà de 2 anys, sense possibilitat de pròrroga i sense modificacions, i 

amb un pressupost base de licitació que ascendeix a un import global de 71.148,00 € 

(IVA inclòs) 58.800,00 € (IVA exclòs), a raó d’una bossa de 840 hores x 70euros/hora. 

Els assistents resten assabentats de la licitació sobre l’assessorament tècnic en matèria 

d’ocupació. 

 

6. Nomenament dels diferents representants de l’FMC a les comissions mixtes i 

òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. 

Aprovar/ratificar, si escau. 

De conformitat amb les propostes dels diferents grups polítics, s’ha procedit a nomenar 

com a representants de l’FMC en els òrgans de participació i col·laboració amb la 

Generalitat de Catalunya i d’altres institucions les persones que figuren en el llistat 

següent:  

Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

Comissió de Cooperació 
Local de Catalunya 

T: Eduard Rivas, president de l’FMC i alcalde 
d’Esparreguera 

T: Xavier Amor, alcalde de Pineda de Mar 
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Òrgan Representants electes Tècnics/ques 

T: Lorena González, alcaldessa de Balaguer 

T: Ignasi Giménez, president del Consell Comarcal 
del Vallès Occidental 

T: Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat (S: 
Ascensión Ratia, alcaldessa de Pallejà) 

T: Roser Colomer, alcaldessa de Vilanova del Vallès 
(S: Jofre Serret, Tinent d’alcalde de Malgrat de Mar) 

T: Xavier Fonollosa, vicepresident 4t del Consell 
Comarcal del Baix Llobregat 

T: Rosa Huguet, alcaldessa de Canyelles 

T: Josep Bigorra, alcalde de Vilaplana 

T: Maite Viñals, alcaldessa de Cabrils 

Comissió territorial de 
Patrimoni Cultural del 
Penedès 

T: Josep Pou Vallès, tècnic de patrimoni històric de 
l’ajuntament de Calafell 

S: Francesc Xavier Menéndez, Director del Programa 
de memòria Democràtica de la Diputació de 

Barcelona. 

 

Comissió de Delimitació 
Territorial 

T: Joan Josep Galiano, alcalde de Bigues i Riells del 
Fai 

S: Antoni Masana, alcalde de Vacarisses  

T: Ignasi Simón, alcalde de Lliçà d'Amunt 

S: Josep Bofill, alcalde de l'Escala 

T: Carles Luz, alcalde de Gandesa 

S: Joaquim Nin, alcalde d’Albinyana 

T: Ascensión Ratia, alcaldessa de Pallejà 

S: José Antonio Montero, alcalde de Montornès del 
Vallès 

 

Comissió de Coordinació 
amb els Ens Locals 

T: Pau Solanilla, Comissionat de Relacions 
Internacionals i promoció de la ciutat de Barcelona 

S: David Llistar, director de Justícia Global i 
Cooperació Internacional de Barcelona 

T: Maria Llauradó, TA de Begues 

T: Sergi Hernández, TA de Santa Perpètua de 
Mogoda 

S: Anna López, tècnica de cooperació de Santa 
Perpètua de Mogoda 

T: Aminata Sabaly, regidora de Girona 

S: Gemma Solés, tècnica de la unitat de cooperació 
de Girona 

T: Núria Parlón, Diputada de la Diputació de 
Barcelona 

S: Antoni Montseny, director de relacions 
internacionals de la Diputació de Barcelona 

T: Elisenda Alamany, vicepresidenta de l’Àrea 
d’internacional i metròpolis de l’AMB 

S: Maria Peix, cap del servei de cooperació 

internacional de l’AMB 

 

Grup de suport en 
matèria de dades 
obertes de la Xarxa de 
Governs Oberts 

 

Juan Pablo Magro, cap 
de servei del Servei 
de Sistemes 
d’Informació i 
Telecomunicacions de 
Mataró 
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El president informa que els nomenaments es fan en coordinació amb l’ACM (unitat 

d’acció) i que es consensuen entre la secretaria general i les secretaries generals 

adjuntes. 

Els assistents aproven/ratifiquen per unanimitat el nomenament de diferents 

representants de l’FMC en els òrgans de participació amb la Generalitat i d’altres 

institucions. 

 

7. Donar compte de les normatives que han estat en tràmit d’informació pública 

i de les quals no s’ha considerat necessari presentar observacions. 

El president explica que Aquestes són les normatives que s’han posat a consulta de la 

nostra entitat -bé sigui des dels diferents Departaments, bé a través del tràmit 

d’informació pública- i que, un cop consultades les Àrees i comissions corresponents, 

des dels serveis tècnics i jurídics s’han valorat i no s’ha considerat necessari presentar 

observacions: 

a. Projecte de decret de modificació del Decret 175/2022, de 27 de setembre, 

d'ordenació dels ensenyaments de l'educació bàsica. 

b. Projecte de Decret de modificació del Decret 156/2014, de 25 de novembre, del 

Consell de la Discapacitat de Catalunya. 

c. Projecte d’Ordre per la qual es regulen les estades de formació del professorat 

de formació professional a empreses o organismes equiparats. 

Els assistents resten assabentats de les normatives que han estat en tràmit d’informació 

pública i de les quals no s’ha considerat necessari presentar observacions. 

 

8. Informació de la Comissió de Govern Local celebrada el 19 de desembre de 

2023. 

El president explica que ell i la secretària general, Susanna Mérida, no es van poder 

connectar a la reunió perquè coincidia en horari amb el Consejo Territorial de la FEMP. 

Van assistir-hi la vicepresidenta de l’FMC i alcaldessa de Balaguer, Lorena González; 

l’alcaldessa de Vilanova del Vallès, Roser Colomé; i el secretari general adjunt, Joan 

Carles García. A la documentació hi ha les fitxes corresponents als punts de l’ordre del 

dia on figura el sentit del vot de l’FMC en cadascuna de les qüestions tractades. 

Només es comenten els temes en els que el nostre vot no ha estat favorable: 

- Avantprojecte de llei de l’Agència d’Atenció Integrada Social i Sanitària de 

Catalunya (Departament de Drets Socials) 

SENTIT DEL VOT: ABSTENCIÓ 

 

Es fa una valoració positiva de l’esforç dels departaments de Salut i Drets Socials per 

consensuar la governança institucional de l’Agència d’atenció integrada social i 

sanitària, però existeix un grau d’indefinició i ambigüitat en aspectes claus per als 

governs locals i que requereixen un debat en profunditat i una reflexió més pausada, 

no fent possible que l’FMC emeti un vot favorable. 
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Emplacem, doncs, a la Generalitat a convocar a la màxima brevetat les comissions que 

han de definir la governança de l’AGAISS-Cat a nivell territorial, així com els 

instruments de coordinació a nivell més locals dels diferents actors implicats en la 

prestació de serveis sanitaris i socials.  

 

- Modificació del text refós de la Llei d’urbanisme, aprovat pel Decret 

Legislatiu 1/2010, de 3 d’agost (veure M-157.1, M-156.1, M-158.1, M-

185.1 i M-162.2) 

 

iv.- M-162.2: s’afegeix una Disposició addicional vint-i-setena. 
Es proposa afegir una nova disposició addicional al TRLU per tal que en, els habitatges 

de protecció pública ubicats en sòls reservats per a HPP, no sigui obligatòria una 

reserva mínima de places d’aparcaments, tot donant llibertat al projecte per a establir-

ne o no. Aquesta mesura només aplicarà en aquells habitatges de protecció pública 

que tinguin una superfície igual o inferior a 70m2; en els que tinguin superfície superior 

caldrà respectar les reserves mínimes d’aparcament que estableixi el planejament 

urbanístic municipal.  

 

SENTIT DEL VOT: ABSTENCIÓ 

Comentaris: Es realitza una valoració favorable de la modificació proposada, en la 

mesura que prima la necessitat de construcció d’habitatge de protecció oficial i facilita 

la viabilitat de les promocions per part dels promotors públics i privats la promoció 

d’habitatge protegit, en el benentès que la durada és indefinida de les determinacions 

del planejament urbanístic que qualifiquen el sòl destinat a l’ús d’habitatge de protecció 

pública d’acord amb el Decret Llei 17/2019, de 23 de desembre, de mesures urgents 

per millorar l’accés a l’habitatge.  

Malgrat això, entenem que no tots el municipis tenen les mateixes característiques i, 

per tant, no és escaient una mesura universal ja que la necessitat de places 

d’aparcament dependrà de la densitat poblacional del municipi o l’àrea destinada a 

habitatges de protecció oficial. 

 

En aquest punt intervenen els vicepresidents Xavier Fonollosa i Lorena González, que 

coincideixen en què no tots els ajuntaments són iguals i que el tema d’incorporar 

l’aparcament era per als municipis que volien fer HPP en el casc antic. Això era una 

petició de municipis del mandat anterior. 

 

- Modificació del Decret llei 16/2019, de 26 de novembre, de mesures 

urgents per a l’emergència climàtica i l’impuls a les energies renovables 

(veure M-105, M-108) 

 

i.- M-105: es modifica l’article 6.1. 

L’article 6.1 del Decret Llei 16/2019, de 26 de novembre, defineix l’àmbit d’aplicació 

d’aquesta norma especificant que el mateix resulta d’aplicació a parcs eòlics i plantes 

solars fotovoltaiques amb potència superior a 100 kW i inferior o igual a 50 MW. 

Aquesta previsió suposa que els parcs eòlics i les plantes solars fotovoltaiques de 

potència instal·lada compresa entre 100 kW i 500 kW requereixen autorització 

administrativa prèvia i autorització administrativa de construcció.  

A conseqüència del recent canvi produït a la normativa bàsica estatal consistent, entre 

d’altres mesures, en suprimir la necessitat d’autorització administrativa de les 

instal·lacions amb potència instal·lada de fins a 500 kW -abans aquesta exempció 

d’autorització només s’aplicava per a instal·lacions de producció de potència instal·lada 

de fins a 100 kW- es produeix una manca de correlació entre la normativa estatal i la 

http://www.fmc.cat/


 

 

 

Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 11 de 23 

 

normativa autonòmica que cal corregir per evitar el perjudici de la tramitació de les 

instal·lacions de producció d’energia elèctrica ubicades a Catalunya de potència 

instal·lada superior 100 kW i inferior o igual a 500 kW. 

 

SENTIT DEL VOT:  DESFAVORABLE 

No podem estar d’acord amb aquesta modificació perquè comporta que el tràmits dels 

projectes d’entre 100 i 500 kW deixarien de passar per la Finestreta única Empresarial 

de la Generalitat i haurien de ser assumits pels municipis, incrementant la seva càrrega 

de tramitació. Aquest fet també podria comportar que els processos d’aprovació 

s’endarrerissin per la manca de recursos de personal que solen tenir els ajuntaments 

petits i mitjans, així com deixar d’aplicar mesures del Decret Llei per a aquestes 

instal·lacions que cerquen garantir la compatibilitat de les instal·lacions amb l’entorn. 

 

Joan Carles Garcia explica que en aquest punt els representants de l’ACM es van 

abstenir i que, per majora dels assistents, el punt va prosperar. 

 

Lorena González explica que en el cas de la modificació del M-108, tot i estar d’acord 

perquè es tractava d’una modificació per eliminar un tràmit administratiu, des de l’FMC 

vam proposar que el termini es reduís a 15 dies.  

Els assistents resten assabentats de la celebració de la Comissió de Govern Local del 

dia 19 de desembre de 2023.  

 

9. Informació sobre compareixences parlamentàries: 

Susanna Mérida explica que des de la celebració del Comitè Executiu del 20 de novembre 

de 2023, el Parlament de Catalunya ha sol·licitat la compareixença escrita de la nostra 

entitat en relació a les propostes normatives següents: 

a. Projecte de llei de Memòria Democràtica de Catalunya. 

L'FMC considerem que el projecte de llei és una bona proposta que recull moltes de les 

reivindicacions del moviment memorialista i del municipalisme. L'FMC va presentar un 

seguit d'al·legacions al projecte de llei en el marc de la consulta pública efectuada en el 

tràmit d'audiència i d'informació pública. Algunes d'aquestes al·legacions van ser 

incorporades al text després d'un procés de negociació bilateral entre el Departament i 

l'FMC.  

Per tant, l'articulat de la iniciativa és un bon punt de partida per a un debat constructiu 

entre tots els agents implicats. No obstant això, vam manifestar la nostra preocupació 

pel fet que el projecte obvia i ignora el territori i el món local. La llei no atorga un paper 

rellevant als ajuntaments, ni en el seu preàmbul ni en l'articulat. 

El projecte de llei de memòria democràtica esmenta els ens locals amb escassa 

freqüència i només en determina algunes obligacions que han de satisfer. Això és 

insuficient. El parer de l’FMC és que el Projecte de llei de memòria democràtica no 

reconeix el lideratge dels ens locals en aquesta matèria. 

Per altra banda, considerem que la futura Llei catalana de memòria democràtica hauria 

de representar un punt d'inflexió per impulsar definitivament aquestes polítiques a tot 

el territori, amb una atenció especial a la cooperació i complicitat dels ens locals. 
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b. Projecte de llei d'elaboració de disposicions normatives. 

Celebrem la tramitació d’aquesta iniciativa legislativa que té com a finalitat principal 

agilitzar el procés d’elaboració de normes per part del Govern i de l’Administració de la 

Generalitat. Així com incrementar la transparència i reforçar la qualitat de les 

avaluacions d’impacte normatiu per optimitzar la presa de decisions del Govern de la 

Generalitat i de la seva administració. 

L’FMC es mostra favorable en la mesura que la seva aprovació permet la revisió del 

procediment d'elaboració de disposicions normatives, tant legals com reglamentàries, 

que després de més d'una dècada des de l'entrada en vigor de la normativa actualment 

vigent cal millorar de forma significativa en diversos àmbits. 

Pel que fa a l'impacte de la iniciativa legislativa sobre els ens locals, considerem que la 

proposta té una afectació directa respecte dels ens locals. Malgrat això, només es poden 

identificar dues referències concretes als ens locals: d'una banda, en el preàmbul, en 

descriure el contingut de la norma; i, d'altra banda, en la disposició addicional sisena, 

que regula la participació dels ens locals. Fet que contrasta amb la normativa actual, 

que estableix clarament una obligació per part de l'Administració de la Generalitat, 

d'adoptar totes aquelles mesures necessàries per garantir la participació dels ens locals 

en l'elaboració de disposicions reglamentàries. 

En la fase d'informació pública, l'FMC va presentar un document d'observacions, que 

constatem que ha quedat incorporat en la versió final del text. En conseqüència, des de 

l'FMC celebrem que finalment el text de la norma reculli la necessària participació dels 

ens locals en la tramitació “administrativa” d'elaboració de les disposicions normatives 

o reglamentàries, sense perjudici del paper que en seu parlamentària pugui també 

desenvolupar el Consell de Governs Locals. 

Els assistents resten assabentats de les compareixences escrites de l’FMC en relació al 

projecte de llei de Memòria Democràtica de Catalunya i el projecte de llei d’elaboració 

de disposicions normatives. 

 

10.  Informacions de la presidència i de la secretaria general. 

a. Resum de la reunió de la Taula de la Pobresa Energètica (22 de novembre 

de 2023).   

Participen el secretari d'Afers Socials i Famílies, Lluís Torrens i Mèlich, la directora 

general de Serveis Socials, Mireia Vall i Urbea, la subdirectora General d'Anàlisi i 

Programació, Anna Vila i Rull i altres membres del departament, i l’FMC, l’ACM, les 

Diputacions i l’Ajuntament Barcelona. Per part de l’FMC ho fan la secretària general, 

Susanna Mérida, i el tècnic de referència de serveis socials, Josep Lluís Bonet. 

La taula no es reunia des del 30 de novembre del 2022. Es van explicar diferents 

qüestions:  

Programa de creació de l’Oficina gestora de la pobresa energètica: Al setembre es va 

aprovar un acord de govern per a la seva creació. A finals d’any tindran 5 treballadors, 

i a finals del 1er trimestre del 2024, en tindran 14. Físicament l’oficina estarà al carrer 

calàbria, però no està previst que sigui d’atenció al públic. Les principals funcions seran 
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comprovar els llistats d’impagaments que els passen d’Endesa i contrastar-los amb els 

IRER’s. Es tracta de centralitzar el llistat d’impagats i fer les comprovacions per 

estalviar feina a les ABSS. També volen fer un sistema de dades amb la recollida i 

anàlisi per permetre una sistematització. Volen ser un punt també de coordinació i 

informació de les ABSS. I volen desplegar una xarxa de referents al territori. Faran el 

pla de la prevenció de la pobresa energètica. Per ara són aquestes funcions, que 

s’especificaran altres més endavant amb el decret que s’ha d’aprovar.  

Decret de desplegament de la Llei 24/2015: estat de la tramitació. S’està treballant en 

el desplegament reglamentari de la llei. Els temps són molt lents per tots els tràmits 

interns que s’han de passar perquè sigui finalment aprovat. En el reglament s’inclourà 

el fons d’atenció solidària. Preveu entre 10 mesos i un any per a la tramitació.  

Campanya de promoció del bo social elèctric i informació del bo social tèrmic: Han 

detectat que moltes persones amb IRER’s no estan adherits al bo social. Per tant, han 

iniciat una campanya per donar a conèixer el bo. Tota la informació està a la web 

bosocialelectric.gencat.cat Han fet una primera fase publicitària i després faran una 

segona fase per reforçar la xarxa de suport a l’atenció i a la tramitació, realitzant 

formacions al personal de l’Administració de la Generalitat, i cercant la col·laboració del 

tercer sector, ens locals i ABSS. Tenen les dades d’ENDESA a mes de setembre de 2023 

d’IRER’s i el llistat de bo social. Estan analitzant les dades per poder-ne treure la 

informació més útil.  

Estat dels convenis i negociacions amb les companyies comercialitzadores: Encara 

estan finalitzant la fiscalització del deute del 2021 amb ENDESA. El deute final serà 

pròxim als 18 M€ (la meitat ho paga ENDESA i l’altre meitat la Generalitat). Hi ha unes 

31.500 llars afectades. Al 2024 tenen previst abordar el deute del 2022 i el 2023. 

Solament han iniciat negociacions amb Naturgy en aquest temps (aquesta companyia 

no fa talls de llum per impagament). 

Altres aportacions: Exposen que l’empresa pública energètica ja està en marxa i tenen 

l’encàrrec de posar plaques fotovoltaiques a tots els edificis públics de la Generalitat 

(1.400 edificis). Estan treballant conjuntament amb el departament per aprofitar els 

sobrants de l’electricitat i destinar-los a afrontar la pobresa energètica. La llei permet 

solament fer aquest aprofitament en un radi de 2 kms des de l’edifici. Aquesta mesura 

podria ser aprofitada com a mesura complementaria al bo social. Estan treballant amb 

el departament de Serveis Socials les qüestions de procediment (repartiment, usuaris, 

etc.).  

Els assistents consulten sobre els comptadors socials. Actualment hi ha 75 comptadors 

instal·lats a Catalunya. Hi ha moltes dificultats per col·locar-los perquè ENDESA 

sol·licita la firma d’un funcionari en la petició de la col·locació. I els funcionaris 

treballadors de les àrees bàsiques no volen assumir aquesta responsabilitat. Van 

traslladar aquesta qüestió al comitè ètic del departament, que va donar la raó als 

treballadors. Continuen treballant amb ENDESA com desencallar la situació.  

L’FMC vam traslladar el nostre malestar per la sensació d’estar en el mateix punt que 

fa un any. Vam expressar sorpresa perquè solament s’hagi negociat amb una 

companyia més durant tot aquest temps, perquè exclou als usuaris d’altres companyies 

d’obtenir els mateixos beneficis. També es trasllada la qüestió afegida dels costos dels 
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comptadors que han de pagar els ens locals i la manca de recursos econòmics que 

tenen per això. Contesten que ENDESA controla el 80% del mercat i que si sumem a 

Naturgy ja arribaríem a un 90 i pico. Consultem sobre el deute del 2022. Responen que 

les dades provisionals que tenen són similars al 21 (l’anterior DG no havia informat en 

aquest sentit, tot el contrari, deia que era molt superior).  

S’aclareixen alguns aspectes sobre l’oficina gestora de la pobresa energètica, que no 

havien quedat clars.  

Ens emplacen a una pròxima reunió aproximadament en 6 mesos.  

b. Reunió de la subcomissió de sequera acordada entre el Departament de 

Presidència i el Departament d’Acció Climàtica per a donar a conèixer la 

situació actual i futura de la sequera (22 de novembre de 2023) 

Participen el director de l’ACA, Samuel Reyes, les entitats municipalistes, AMB i 

Diputacions. Per part de l’FMC, la secretària general, Susanna Mérida, i el tècnic de 

referència, Albert Solà.  

Exposen la situació actual, en la qual de les 18 unitats d’explotació del Ter-Llobregat, 

2 estan en situació de normalitat, 2 d’alerta, 11 d’excepcionalitat i 3 d’emergència.  

Amb els càlculs de previsió actuals, que es basen en les dades històriques més 

negatives, el dia 15 de desembre entraríem en fase d’emergència i no està previst 

sortir-ne fins al juny del 2024. Per intentar retardar aquesta fase d’emergència, han 

creat una nova fase de preemergència, que passa de 230 litres per habitant i dia a 210 

(en alta). També es redueix el reg possible. No s’introdueixen mesures més restrictives 

per l’agricultura i ramaderia. Amb això preveuen endarrerir un mes i mig la fase 

d’emergència, si no hi ha pluges.  

En l’anàlisi del consum de la regió metropolitana no es visualitza una reducció dels 

metres cúbics per segon. Sí que s’aprecia un augment de l’ús d’aigua reutilitzada, la 

provinent de la dessalinització i les aigües subterrànies, i una reducció de la provinent 

d’embassaments, però el consum total no es redueix.  

Aquesta mesura afecta 202 municipis i 5,9 milions d’habitants.  

L’endemà de la reunió està previst que s’aprovi al Consell de Direcció de l’ACA i entrarà 

en vigor quan posteriorment es publiqui al DOGC.  

Es preveu una sessió informativa als municipis afectats. 

L’FMC sol·licitem que s’acompanyi als municipis i se’n parli en positiu des de la 

conselleria, ja que apareixen les llistes de municipis als diaris dels qui gasten més i 

menys aigua, i sembla que no estiguin fent la feina, quan molts d’ells han fet tot el 

possible i/o les inversions són difícils de fer amb tan poc temps i recursos.  

També sol·licitem que les xifres que s’ofereixen, que ara són en termes relatius, es faci 

en valors absoluts, per conèixer l’impacte real que representa que un municipi estigui 

per sobre dels valors especificats. Responen que oferiran les xifres d’habitants dels 

municipis als mitjans de comunicació perquè puguin conèixer millor aquesta dada.  

Exposen que estan revisant una qüestió que alguns ajuntaments els han traslladat. 

Quan s’entri en fase d’emergència, està previst que no es pugui regar l’arbrat. Alguns 
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ajuntaments han sol·licitat poder fer-ho amb aigua regenerada o freàtica, tenint en 

compte l’impacte que pot suposar la mort dels arbres (refugi climàtic, caigudes per 

vent, etc.). Quan tinguin la resposta sobre aquesta qüestió, ens ho diran. 

El president explica que aquesta informació ja està superada i que l’FMC vol ser part 

de la solució. Estem fent una feina tècnica i jurídica des de l’FMC per superar l’episodi 

de sancions i vam demanar ordres clares i una campanya nacional per conscienciar els 

ciutadans. 

c. Executiva i plenari del Consorci Diplocat. Executiva (23 de novembre de 

2023) i Plenari (14 de desembre de 2023) 

Joan Carles Garcia explica que les reunions es varen celebrar telemàticament amb 

l’assistència de la Consellera H. Meritxell Serret, la secretària General de Diplocat Sra. 

Laura Foraster i el dels representants del Consorci. 

-La modificació d’Estatuts que es va impulsar fa uns mesos han estat consensuats pels 

membres del Consorci i per tant es poden portar a l’ aprovació i a exposició pública.  

-El logotip i la marca “Catalunya Internacional” ja ha estat registrats a diversos Països 

del món i per tant ja ha començat a ser efectiva. 

-El Pla de treball previst pel proper any es fonamentarà en tres eixos principals: 

Eix 1 – Connectar. Escoltar i ser escoltats 

Eix 2 – Projectar. Posicionar Catalunya al món. 

Eix 3 – Capacitar. Fomentar la formació i el coneixement  

-Es presenta una proposta de pressupost equilibrat entre ingressos i despeses de 

2.036.000,00 €, que s’inclourà en el pressupost de la Generalitat 2024. 

-Es presenten les ofertes d’ocupació pública i regularització de places existents, un 

encàrrec de gestió a favor del Departament d’Acció Exterior i Unió Europea i la 

contractació de dues persones de suport mitjançant un contracte eventual per 

circumstàncies de la producció, la implantació del Sistema Intern d’Alertes, 

s’informa sobre el complement de productivitat, també es presenta  el Pla de 

formació intern del personal de DIPLOCAT per a l’any. 

-S’informa que el proper exercici s’augmentarà el nombre de beques atorgades a 

estudiants de 6 ara existents a 10. 

d. Trobada amb l’associació d’autocaravanes ACAVANÇA, el Servei Català de 

Trànsit i la DGT (29 de novembre). 

Carolina Telechea explica que la reunió es va celebrar a la seu del Departament 

d’Interior amb el Sr. Ramon Lamiel, Director General del Servei Català de Trànsit, la 

Directora territorial de la DGT i membres de l’associació ACAVANÇA. L’objectiu de la 

reunió és la col·laboració en la pedagogia i conscienciació del turisme de viatgers 

itinerants que utilitzen autocaravanes i estacionen temporalment en determinades 

zones dels municipis, ja que es troben alguns municipis on els prohibeixen l’entrada o 

limiten l’accés a les autocaravanes. 

Ens demanen com a FMC la nostra col·laboració i mediació amb els municipis en: 
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- la difusió d’informació sobre la normativa de circulació i estacionament respecte 

a les autocaravanes 

- la realització de jornades informatives de la normativa i bones pràctiques que 

existent al nostre territori i fora d’ell. 

- La difusió de campanyes de punts nets o punts de serveis 

L’associació ens va proposar un document amb propostes i possibles solucions a 

algunes de problemàtiques que es troben en alguns municipis.  

Compromisos assumits a la reunió: una trobada després del pont de desembre per 

començar a treballar aspectes més tècnics. El Servei Català de Trànsit es compromet 

a fer un dossier de recomanacions i bones pràctiques per als ajuntaments. 

El mes de gener hi haurà una altra reunió per continuar treballant. Ens van demanar 

col·laboració per fer pedagogia. 

e. Reunió ASAC (30 de novembre) 

Participen a la reunió el president Ruben Ruiz, el vicepresident Joan Carles Ferraté, el 

secretari general Alejandro Jiménez. Per part de l’FMC, assisteixen el president , Eduard 

Rivas, la secretària general, Susanna Mérida, i el secretari general adjunt, Joan Carles 

Garcia.  

El motiu de la reunió és per exposar que l’associació ha observat la dificultat que tenen 

els ajuntaments per realitzar increments de tarifes de l’aigua per la complexitat de la 

tramitació de l’ordenança, i que han desenvolupat un procés normatiu per facilitar el 

procés. Es tracta d’una ordenança marc que contempla una fórmula polinòmica que 

permet una revisió automàtica, que es podria fer per Junta de Govern o decret 

d’alcaldia, un cop fos aprovada en el ple municipal. En aquest sentit, es tracta de trobar 

mecanismes àgils per la revisió de tarifes. Amb aquesta fórmula, s’aprova l’estructura 

de costos una sola vegada, i després cada any es verifiquen els índexs i s’apliquen, 

sense necessitat de passar pel tràmit de la comissió de preus. Ho avalen amb un 

informe de l’assessoria Tornos. 

Des de l’FMC els adrecem a la Diputació de Barcelona, ja que disposen dels recursos 

especialitzats per fer una anàlisi de la proposta que presenten i fan aquesta funció 

d’assessorament als municipis en matèria d’ordenances fiscals.  

f. Director ACA (30 de novembre) 

Assisteixen el director de l’ACA, el Samuel Reyes, i el president de l’FMC, l’Eduard Rivas, 

la secretària general, Susanna Mérida, i la secretària general adjunta, Carolina 

Telechea.  

El director de l’ACA exposa la delicada situació actual i la previsió de passar a la fase 

d’emergència en el mes de gener, si no canvien les previsions meteorològiques, que 

tot fa preveure que no.  

Valorem diferents qüestions relacionades amb la sequera i mesures que s’han d’aplicar 

en la fase d’emergència sobre les quals l’ACA expressa dubtes. Ens emplacem a fer una 

valoració tècnica de les mateixes i enviar-li un posicionament de l’FMC.  
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En relació amb les sancions que han començat a imposar-se als ens locals, l’FMC 

expressa el seu malestar i disconformitat ja que no solament no aporten una solució al 

problema, sinó que l’empitjoren. Avaluem com revertir la situació i sol·licitem no 

culpabilitzar als ajuntaments.  

El president informa que va ser una reunió molt intoxicada pel tema de les sancions i 

es va constatar que cal un canvi normatiu a nivell del Parlament de Catalunya amb una 

nova moratòria del règim sancionador. 

g. Secretariado del Consejo territorial (4 de desembre). 

Susanna Mérida explica que es va constituir el passat dia 4 de desembre. El nou 

secretari general del PP es diu Luís Martínez-Sicluna. Per part de l’FMC va participar a 

la reunió la secretària general, Susanna Mérida. 

Ens va exposar com han quedat composades les comissions i xarxes de la FEMP. De les 

comissions, 14 tenen la presidència el PP i 11 el PSOE. Les xarxes, totes s’ha quedat la 

presidència el PP, de forma inusual.  

Han realitzat dues juntes de govern. En la primera van fer els nomenament dels 

representants en els òrgans internacionals (4 òrgans) i van abordar qüestions 

relacionades amb els comptes i contractacions, i agenda de reunions dels òrgans de 

govern. En la segona van exposar les comissions creades i les designacions de 

representants en aquestes i les xarxes. (Tot sense consens, segons hem sabut).  

La presidenta de la FEMP ha enviat diferents cartes a diferents ministeris reclamant les 

següents qüestions i no ha rebut resposta:  

o Com queda el tema de la plusvàlua i les quanties en la participació d’ingressos 

de l’estat.  

o Com seran les noves regles fiscals i l’impacte en el món local.  

o Sobre els fons europeus, sembla que hi ha problemes d’execució dels EDUSI 

(Estrategia de Desarrollo Urbano Sostenible e Integrado). És un mecanisme 

desenvolupat per l’Estat per finançar a través del Fons Europeu de 

Desenvolupament Regional (FEDER) actuacions directament vinculades amb el 

desenvolupament urbà. Donen continuïtat en el període financer 2014-2020 a 

altres mecanismes utilitzats anteriorment pel FEDER com els Plans Urban (2007-

2013) o la Iniciativa Urbana. També en altres fons europeus finançats pels fons 

Next Generation.  

Per altra banda, es proposen:  

o Sol·licitar tenir vot a les comissions sectorials on participa la FEMP.  

o Reclamar que el sistema de finançament local es negociï al mateix temps que 

l’autonòmic, que es mantingui el fons d’ajuda al transport urbà i que es faci un 

fons especial pels municipis amb problemes d’endeutament excessiu 

(aproximadament uns 200).  

En l’apartat de torn obert de paraules exposem que l’FMC ha enviat una carta a la 

ministra d’hisenda sobre les regles fiscals. També tots fan incís en la manca d’habilitats 

nacionals. 
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h. Reunió de la Comissió de seguiment del Pacte Nacional per a la Societat del 

Coneixement (PN@SC) (4 de desembre de 2023). 

Joan Carles Garcia explica que aquesta Comissió de Seguiment no es reunia des del 

febrer de 2022. La reunió del 4 de desembre es va celebrar a la Conselleria de Recerca 

i Universitats amb l’assistència del Conseller Joaquim Nadal, el Secretari General 

Joaquim Nin i la Directora General Laia Arnal. 

-El Conseller Joaquim Nadal fa un repàs de les diverses actuacions que s’han portat 

a terme dels de la darrera reunió celebrada el mes de febrer del 2022 i proposa 

canviar la freqüència de les reunions de dues anuals a una, amb la voluntat de ser 

més rigorosos amb la convocatòria i garantir-ne la celebració. S’aprova per 

unanimitat dels assistents.  

-Intervé la Directora General Laia Arnal que fa la presentació dels indicadors de 

seguiment i d’entre d’altres qüestions informa que el darrer exercici el pressupost 

de l’àrea ha augmentat un 10% respecte de l’anterior i que la previsió del proper 

any és d’un 18% (sempre i quan el Parlament aprovi  els pressupostos de la 

Generalitat). 

-Per la seva banda el Secretari General del Departament Joaquim Nin presenta 

informe de seguiment del PN@SC pel que fa al balanç i les actuacions previstes i a 

preguntes dels assistents, informa que es pretén portar a terme la descentralització 

de la recerca arreu de Catalunya amb la voluntat d’arribar a més punts del territori, 

així mateix comenta que també caldrà reequilibrar millor les aportacions que es fan 

en R+D+I. 

-Per part de la FMC en el punt de “seguir treballant per la coordinació dels estudis 

superiors artístics”, preguntem com està la situació del reconeixement a nivell 

internacional de la formació superior que es porta a terme a l’Institut del Teatre, ja 

que aquesta és una escola superior que depèn de l’administració local i fins ara la 

formació que s’imparteix en arts escèniques no ha aconseguit ser reconeguda com 

a Grau universitari. 

La Directora General respon que s’està tancant un acord d’adhesió entre l’Institut del 

Teatre i la Universitat de Barcelona per tal de donar als estudis el reconeixement de 

Grau Universitari. 

i. Resum reunió Secretari general drets socials, Oriol Amorós (5 de 

desembre).  

Assisteix la secretària general de l’FMC, Susanna Mérida.  

El motiu de la reunió és parlar de l’avantprojecte de llei dels instruments de provisió 

del sistema públic de serveis socials de Catalunya. El text proposa que l’acció 

concertada sigui el sistema preferent de provisió de serveis dels SS, que és una opció 

organitzativa no contractual. Hi ha el concert social, la gestió delegada i el conveni 

singular de cooperació. Un cop analitzat el text tècnica i jurídicament, es valora 

positivament, però amb una objecció: que s’esmeni la composició del Consell de Govern 

de l’Agència Pública de Serveis Socials, per formar-ne part les EEMM més 

representatives. Se sol·licita que cal assegurar-ne el desplegament i fer un 

acompanyament jurídic als ajuntaments. 

http://www.fmc.cat/


 

 

 

Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 19 de 23 

 

Aquesta normativa preveu que passi per la comissió de govern local en el mes de 

febrer.  

També vam demanar que es posi de nou en marxa la comissió mixta de Benestar Social, 

i es va acceptar la proposta. De fet, ja està prevista una primera trobada a nivell de 

secretaria general al mes de gener.   

Sobre el contracte programa ens va avançar alguns canvis que estaven treballant com 

la conversió d’algunes fitxes de subvenció a transferència, en vistes de facilitar la tasca 

als ens locals.  

j. Reunió amb la Direcció General de Comerç (12 de desembre)  

Assisteixen la Montse Gallardo, subdirectora general, l’Agnès Russiñol, directora del 

consorci de comerç, artesania i moda, i la Marta Raurell, cap d’àrea de comerç. Per part 

de l’FMC, assisteixen la secretària general, Susanna Mérida, la jurista, Estel Patris, i el 

tècnic Francesc Povedano.  

El motiu de la reunió és revisar els canvis normatius de l’Avantprojecte de llei per a la 

modificació de la llei 18/2017, de l'1 d'agost, de comerç, serveis i fires i del decret llei 

1/2009, del 22 de desembre, d’ordenació dels equipaments comercials, actualment en 

tràmit, i la situació dels mercats de venda no sedentària, atès que en la majoria de 

casos se’ls acaba la seva concessió properament i els ajuntaments hauran de prendre 

la decisió de prorrogar o no aquests mercats. 

En relació amb el primer punt, ens exposen els motius de les diferents modificacions, i 

molts dels canvis van en la línia d’atorgar més autonomia local als ajuntaments. 

Realitzem les consultes pertinents sobre alguns dubtes, que queden aclarits 

favorablement.  

En relació amb la segona qüestió, ens emplacem a fer un sondeig entre els municipis 

per copsar com preveuen realitzar les renovacions de les llicències, quan es constitueixi 

la comissió de comerç. 

k. Reunió tècnica DSO per a tractar la Campanya de difusió del bo social (14 

de desembre de 2023).  

Per part de l’FMC Assisteix el tècnic assessor de benestar Social, Josep Lluís Bonet. 

Altres assistències ACM, Creu Roja i Aliança contra la pobresa energètica. 

Reunió tècnica en relació amb la campanya de difusió del bo social elèctric que el DSO 

va iniciar el mes de novembre passat, tal i com es va informar a l’última sessió de la 

Taula de la pobresa energètica. 

L’objecte de la reunió va ser explorar de quina manera el món local pot col·laborar no 

només en la difusió d’aquesta campanya sinó també amb aquelles tasques que es duen 

a terme com a entitats. 

Del resultat de la reunió es constata que hi ha pocs recursos i poc material de difusió, 

és per això que:  

-  Es proposa repartir guies explicatives que a hores d'ara no es tenen. 

-  Informar des del 012.  

-  Imprimir guies des de les Àrees Bàsiques de Serveis Socials. 
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-  Difusió als ajuntaments mitjançant les entitats municipalistes. 

-  Difusió mitjançant informadors en casals d'avis i centres cívics, des de la Taula 

Tercer Sector Social, Oficines de consumidors. 

-  Repartir a farmàcies i per territoris. 

Des del DSO ens faran arribar més informació per agendar una nova reunió. 

l. Reunió de la comissió tècnica assessora de Serveis Socials per abordar 

l’addenda del contracte programa enviat per la conselleria de drets socials 

(18 de desembre) 

El president explica que el passat dia 12 vam rebre la darrera versió de l’esborrany de 

l’addenda primera (2023-2025) del conveni del Contracte Programa 2022-2025, que 

estava en tramitació i només li quedava la fiscalització de la Intervenció Delegada. 

Aquesta proposta correspon al següent:    

• Modificació d’Acords: 

o Modificació Acord 5è de Finançament del CP. Entre altres, el traspàs de fitxes 

tipus subvenció a tipus transferència. 

o Modificació Acord 6è de Justificació i liquidació del CP. 

o Nou Acord 7è de Subcontractació. 

• Creació de la fitxa 1.11 per al finançament de la targeta d’aliments (programa FSE+ 

Básico). 

• Inclusió nous annexos: 

Annex 1 - Mesures i obligacions addicionals per a les fitxes amb finançament NGEU.  

Annex 2 - Relació ens locals que reben finançament del FSE +, a partir de l’anualitat 

2024, per a la fitxa 19 SEAIA. 

Annex 3 - Transformació digital: wSocial i visor. 

Ens demanàvem fer observacions no més tard del divendres dia 15 de desembre, atès 

que la seva previsió era enviar l’addenda als ens locals aquesta setmana perquè els 

ajuntaments la signessin  abans de Nadal. Després l’ha de signar el conseller. Perquè 

tingui efectes en l’anualitat 2023, totes les parts l’han de signar no més tard del 31 de 

desembre. 

Les dues EEMM vam traslladar la impossibilitat de treballar en aquests terminis. L’Oriol 

Amorós va insistir en la urgència i necessitat d’aprovar l’addenda, i ens va donar una  

mica més de marge, encara que insuficient per valorar tècnica i jurídicament els canvis 

proposats.  

De totes formes, i per valorar l’anàlisi que en feien els tècnics de les àrees de benestar 

social, vam organitzar una reunió d’urgència per el dilluns dia 18 de desembre, en la 

qual van participar 44 persones.  

Tots van manifestar la impossibilitat de revisar la documentació enviada per la 

complexitat i abast de la mateixa, alhora que van exposar la impossibilitat de fer els 

tràmits corresponents perquè els òrgans de govern poguessin aprovar aquesta addenda 

abans del 31 de desembre.  
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Es va fer una proposta de simplificació del text per tal d’aprovar les modificacions que 

generaven més consens sobre el seu contingut (acords 5è, 6è i 7è), per si això podia 

facilitar la gestió d’aprovació, però la resposta també va ser contrària per part dels 

participants en la reunió, provinents de bona part del territori català, per la 

impossibilitat de gestionar els temps tan reduïts.  

Per tant, l’FMC ha enviat una resposta al departament expressant la impossibilitat 

d’aprovar l’addenda per manca de temps d’avaluació de la documentació enviada i per 

manca de temps de gestió de l’aprovació per part dels ens locals. Per altra banda, les 

modificacions relacionades amb la fitxa 1.11, i els annexos van generar desacord i es 

va expressar la necessitat de treballar-ho amb les EEMM.  

Estem a l’espera d’avui per fer un comunicat conjunt manifestant el desacord del món 

local. Demana a la secretària general que pregunti al SG Oriol Amorós què ha passat i 

perquè han enviat l’addenda tan tard. 

m.  Negociacions acord comú (23 de novembre – 18 de desembre)  

El president demana a la secretària general que expliqui aquest punt. El 23 de 

novembre es va produir la primera reunió del mandat de la Comissió de Seguiment 

General de l’Acord comú de condicions dels empleats públics de menys de 20.000 

habitants. Estan presents els sindicats CCOO i UGT. Per part de l’FMC van participar, la 

Sra. Sílvia Folch (regidora del Masnou), en Josep Manel Abad, i l’Eugènia Revilla. 

Els temes que es van tractar, van ser essencialment tècnics: 

1. La determinació de la jornada laboral ordinària per l’any 2024. En essència és la 

mateixa perquè no s’han produït canvis normatius a l’Administració de l’Estat des de 

l’any 2022, per tant, s’ha adaptat el document de consens que hi havia, i s’ha actualitzat 

per l’any 2024.  

En aquest context, els sindicats van plantejar negociar la jornada ordinària de 35 hores. 

Tant l’ACM com l’FMC vàrem avançar que tècnicament veiem complicat que les entitats 

locals més petites puguin assumir una jornada de 35 hores  

2. Es va acordar que el 2024 es treballaria, durant el primer semestre de l’any, en un 

model de protocol per lluitar contra l’assetjament a l’entorn laboral. I que a continuació, 

en el segon semestre, es treballaria sobre els Plans d’Igualtat. Per fer aquests treballs 

es constituirà un Grup de Treball específic que tingui coneixements en ambdues 

matèries.  

3. Finalment, la Comissió va preveure reunir-se a finals del mes de gener per parlar 

de la vigència de l’Acord, perquè finalitza aquest 31 de desembre.  

Es van acordar uns dies per avaluar la documentació i en la segona reunió, els sindicats, 

especialment UGT, es van enrocar amb les 35 hores setmanals, i després d’una tercera 

reunió i  molta discussió, es va acordar el següent text per desencallar la situació:   

SEGON.- L'Acord sobre la jornada ordinària general de treball dels empleats públics 

locals per al 2024, que es concreta a l'annex, es considera un acord de mínims que 

haurà de ser revisat dins del primer trimestre de l'any. Els sindicats signants han 

expressat el seu compromís de continuar negociant un nou marc de la jornada que 

permeti assolir una jornada de 35 hores setmanals. Les entitats municipalistes, per la 
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seva banda, assumeixen el compromís de negociar la jornada general ordinària dins 

del primer trimestre de l'any. 

En la part de concreció del text, al final s’ha afegit això: 

Per tant, i tenint en compte totes les consideracions abans exposades, la Comissió 

General de Seguiment de l'Acord comú estableix que la jornada general ordinària dels 

empleats públics subjectes a l'Acord comú per al 2024  sigui de 1642 hores de treball 

efectiu en el còmput anual, sense perjudici de la borsa d'hores de lliure disposició 

destinada a conciliar la cura i atenció de persones grans, discapacitades i familiars, tal 

com preveu l'article 11.5 de l'Acord comú. Aquesta concreció de la jornada ordinària de 

treball per al 2024 serà revisada dins del primer trimestre de l'any, d'acord amb el que 

estableix el punt segon de l'Acord. 

n. Reunió del Consejo Territorial de la FEMP (19 de desembre). 

El president explica que tenia la voluntat d’anar a la reunió de forma presencial però 

que ha estat del tot impossible per agenda (coincidia també amb la Comissió de Govern 

Local). Es programarà una trobada amb la Presidenta de la FEMP al gener per explorar 

futures col·laboracions. 

Participació en el primer consell territorial de la FEMP per part del president, Eduard 

Rivas, i la vicepresidenta, Rosa Huguet. Els acompanya la secretària general, Susanna 

Mérida.  

En l’ordre del dia s’incorporava la presa de consideració de l’acta de la sessió celebrada 

el 29 de març del 2023; els nomenaments; la constitució del Consell Territorial del 

mandat 2023-2027; un informe de la presidenta; l’aprovació de la quota ordinària de 

l’any 2024; el pressupost ordinari per l’exercici 2024 i precs i preguntes.  

En l’informe de la presidenta cal destacar el següent: exposa l’accent social que s’ha 

volgut donar i que s’expressa en noves comissions en aquest àmbit. També subratlla 

la creació de la comissió de fons europeus, on es treballarà per assegurar que els 

terminis siguin suficient per executar els projectes. Exposa que s’han fet les 

designacions dels membres representants de l’FMC en els òrgans internacionals. La 

reforma del finançament local serà un tema rellevant en aquest mandat, i defensaran 

que es faci alhora que s’entomi el debat del finançament autonòmic. Han demanat a la 

ministra d’hisenda una compensació per les pèrdues generades pel canvi de normativa 

de la plusvàlua. En relació amb les regles fiscals, encara s’està negociant a la Unió 

Europea. No hi ha certeses. Estan preocupat per la nova tassa per la generació de 

residus.  

S’aprova per unanimitat la quota ordinària de l’any 2024 (0,0563 euros per habitant, 

com fa 16 anys) i el pressupost per l’exercici 2024 (30.536.567 €). 

El vicepresident Marc Solsona comenta que els alcaldes se senten com a simples gestors 

i corretges de transmissió dels governs de l’Estat, de la Generalitat i d’Europa. Creu 

que des de l’FMC cal impulsar quelcom per recuperar el paper de l’electe i les 

competències per decidir quines taxes apliquen als ciutadans.  

Els assistents resten assabentats de les diferents reunions i trobades mantingudes i de 

les properes reunions agendades. 
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11.Qüestions sobrevingudes. 

El president explica que s’ha demanat un informe jurídic per deixar tancat d’una vegada 

per totes els dubtes en relació als pagaments per assistència als òrgans de govern. Fins 

que no tinguem l’informe no s’abonaran els imports i quan es faci seran amb caràcter 

retroactiu. 

 

12.Precs i preguntes.  

No n’hi ha. 

 

Finalitza la sessió a les 17.30h. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Eduard Rivas Mateo      Susanna Mérida López 

President        Secretària general 
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